
Pro Čkyni to bylo dlouhé
čekání, ale výsledek stál za
to! Po dlouhých letech se 
o druhém říjnovém víken-
du do Čkyně vrátila atmo-
sféra velkého běžeckého
závodu v přespolním běhu.
Závod čkyňskými poli na-
plánoval domácí sportovní
klub Outdoor Kids. Počasí
závodníkům moc nepřálo,
chvílemi pršelo, nechyběly
kaluže ani bláto. Díky oběta-
vým rodičům Outdoor Kids
byly trať i zázemí závod-
níků připraveny výborně.

Závodu se zúčastnila ne-
celá stovka závodníků od
nejmenších batolat až po
veterány. Outdoor Kids na
domácí půdě vybojovali 

Nejvíce hlasů při říjno-
vých volbách do Poslanecké
sněmovny Parlamentu ČR
získala ve Čkyni ČSSD. Bylo
to necelých 23 procent
hlasů. KSČM získala více
než 13,18 procent hlasů.
ANO 2011 obdržela 13,05
procent hlasů. Úsvit přímé

historicky největší počet
medailí - celkem sedm.
Emma Mánková a Honza
Koubek zlaté, Monika Ná-
rovcová, Johanka Benešová
a trenérka Laďka Mánková
stříbrné, Šimon Kubica 
a David Fabián bronzové.
Výborně běželi i Lenka
Tomanová a Hynek Novák,
kteří skončili jen těsně za
bednou se čtvrtými místy.

Závod se běžel pod zášti-
tou starosty Stanislava
Chvala a provázel ho známý
moderátor televizního po-
časí Michal Jančařík. O do-
provodný program se po-
starali pracovníci Informa-
ční a strážní služby Správy
NP a CHKO Šumava.       (pp)

demokracie Tomia Oka-
mury více než 10 procent. 
S necelými 10 procenty hla-
sů skončila ODS. TOP 09
měla 9 procent. KDU-ČSL
více než 8 procent. Volební 
účast ve Čkyni byla téměř
61 procent. 

(pp)
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ČkyněČkyně
VYDÁVÁ OBEC ČKYNĚ ZDARMA PROSINEC 2013

Příjemné prožití

vánočních svátků 

a úspěšný rok 2014

vám přeje

Ing. Stanislav Chval – starosta obce

Adventní trhy a rozsvěcení
vánočního stromu ve Čkyni

1. 12. a 22. 12. 2013 se od 10 hodin do 18 hodin
budou konat adventní trhy na náměstí ve Čkyni. 

1.12.2013 v 16.15 hodin dojde k
rozsvícení vánočního stromu v parku.
Na osvětlení stromu věnovala birma
E.On Česká republika, s.r.o., České
Budějovice darem Obci Čkyně vánoční
hvězdu a 200 m světelného řetězu v
částce 33.336,– Kč.

Investice a opravy v roce 2013          
V letošním roce došlo ve Čkyni k několika významným
investicím a opravám – zateplení hasičské zbrojnice
Čkyně, osvětlení, nábytek, zabezpečení a expozice v
synagoze, rekonstrukce kotelny v KD, oprava vodovod-
ních rozvodů v MŠ, požární nádrž Onšovice, výměna části
veřejného osvětlení a oprava silnice od DPS k hasičské
zbrojnici.                                                                                 (OÚ)

Čkyně po letech zažila 
opravdový běžecký závod

Volby ve Čkyni vyhráli sociální
demokraté

Pozor na výměnu řidičských
průkazů

Pro majitele řidičských průkazů Typ 6 vydávaných od 
1. 1. 2001 do 30. 4. 2004 platí povinná výměna do 31. 12.
2013. Možnost vyfotit se na průkaz je každé pondělí na
OÚ Čkyně od 13 do 18 hodin, nebo po tel. domluvě 608
272 268. Fotky na počkání, cena 140,-Kč.             D. Havlík
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Zastupitelstvo obce Čkyně 
dne 30. 9. 2013

schválilo:
– doplnění programu: do bodu 6) přibyly dvě smlouvy
na věcná břemena; jako bod 7) zpráva o posouzení a
hodnocení nabídek na MK
– smlouvu č. 12120193 o poskytnutí podpory ze Státní-
ho fondu životního prostředí ČR v rámci Operačního
programu Životního prostředí, smlouva na část dotace
na akci „Zateplení víceúčelového domu – Čkyně“ v
částce 43.750,– Kč 
– rozpočtové změny č. 3, 4, 5, 6/2013
– prodej pozemků panu Janu Heřtovi, Mírová 434, Vim-
perk – části pozemků č. parc. 34/1 o výměře cca 300
m2 a st. 15 o výměře cca 25 m2 v k.ú. Onšovice u Čkyně
–odkup pozemku od pana Marka Vrby, Náměstí II č. 53,
Sedlice v k.ú. Onšovice u Čkyně č. parc. 41/1 o výměře
2280 m2 za cenu 90,– Kč/1m2

–prodej pozemku birmě E.On Distribuce České Budějo-
vice – pozemek č. parc. 660 v k.ú. Čkyně o 12 m2, cena
je 14,– Kč/1 m2

– smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení práva odpoví-
dajícího věcnému břemenu pro E.On Distribuce, akce
„Čkyně – ulice parc. č. 1131/1 rekonstrukce na kabelo-
vém vedení“ na pozemky č. parc. 1132/3, 1131/1,
1131/3, 837/26, 897/2, 1135/13, 16, 8 v k.ú. Čkyně 
– smlouvu o zřízení práva odpovídajícího věcnému bře-
menu pro E.On Distribuce, akce „Čkyně – výměna TS
obce“ na pozemku č. parc. 118/1, 118/3, 118/9 v k.ú.
Čkyně 
– smlouvu o zřízení práva odpovídajícího věcnému bře-
menu pro E.On Distribuce, akce „Záhoříčko zahuštění
TS samoty“ na pozemku č. parc. 237/1, 299/4, 351/2,
351/3, 429/2, 561/3, 565/1 v k.ú. Předenice u Čkyně 
– smlouvu o zřízení věcných břemen, na pozemek č.
parc. 118/3 – právo chůze a jízdy pro pozemkové
parcely č. 1167/3, 108/1, 1167/6; na pozemek č. parc.
102/1 – vedení kanalizační přípojky pro st. parc. č.
48/1 a pro parc. č. 1124/19 v k.ú. Čkyně
– zprávu o posouzení a hodnocení nabídek: Spojovací
místní komunikace Onšovice – Horosedly birmou STRA-
BAG a.s. s cenou 1.175.287,73 Kč bez DPH
– zprávu o posouzení a hodnocení nabídek: Místní ko-
munikace v osadě Onšovice: Lesostavby Třeboň a.s. s
cenou 1.689.760,– Kč bez DPH

zamítlo:
– nabídku birmy Faktor Team na zpracování interneto-
vého TV zpravodaje

vzalo na vědomí:
– informace o synagoze – obiciální otevření přijde na
jaře 2014, v letošním roce byla dodělána IT a AV tech-
nika, nábytek a vybavení synagogy
– informace o územním plánu obce
– námitku a vysvětlení k veřejnému osvětlení 
–námitku a vysvětlení k místnímu rozhlasu
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Pozvání na promítání snímků 
z cest

Hotel Iren a fotograf Vláďa Hošek
Vás zvou 

na další promítání snímků z cest
do Hotelu Iren ve Čkyni.

Pondělí 9. prosince 2013 od 18.00 hodin
Šumava extra, nové pásmo atraktivních 

snímků z celé Šumavy.
Pondělí 13. ledna 2014 od 18.00 hodin

Sardinie, rozkvetlý ostrov ve Středozemním moři.
Srdečně se těšíme na Vaši návštěvu.

Promítání Vládi Hoška

V pondělí 11. listopadu na Martina
proběhlo v Hotelu Iren zahájení dalšího
ročníku PROMÍTACÍCH VEČERŮ Z CEST.

Asi sedmdesát návštěvníků se podívalo do Nepálu
pod Mt. Everest a Cho Oyu. Své nové pásmo z Himálaje

představil pro veřejnost fotograf Vláďa Hošek, 
který Vás srdečně zve na další akce.



Letošní 14. ročník celo-
národní sbírky Bílá pastel-
ka  podpořili i naši žáci,
kteří si 15. října zakoupili
bílou pastelku za symboli-
ckou částku. Tím pomohli
binančně podpořit  konto
sbírky pro nevidomé a sla-
bozraké. Částkou 2.045,–
Kč přispěli do celonárodní
sbírky , která v konečné fázi
činila 1.826.653,– Kč.

Na začátku listopadu (6.
11.) se naše blorbalové
družstvo zúčastnilo okrs-
kového turnaje ve Vim-
perku. Konkurence byla
poměrně silná, ale přesto
se našim hráčům zadařilo.

Kategorií starších žáků
prošli kluci z VIII. a IX. třídy
vítězně a postoupili do
okresního binále. Výsledky
ZŠ Čkyně: ZŠ Vacov  1 : 0, 
ZŠ TGM Vpk  3 : 0, ZŠ Š. Ho-

Čtvrtina školního roku je
již za námi a ráda bych se 
s vámi podělila o některé
nejvydařenější a nejdůleži-
tější akce v naší mateřské
škole.

16. října jsme uspořádali
přednášku na téma Školní
zralost. Přednášejícím byl
Mgr. V. Hettner z prachati-
cké pedagogicko-psycho-
logické poradny a přítomna
byla také výchovná porad-
kyně Mgr. V. Komínová.
Rodiče se dozvěděli, jaká
jsou kritéria školní zralosti,
jak pracovat s dítětem před
vstupem do školy, jedno-
duché diagnostické úkoly. 
V případě vývojových obtíží
včas vyhledat odbornou
pomoc poradenských zaří-

Nadace Bílá pastelka
pomáhá binancovat dlou-
hodobé projekty pro nevi-
domé a realizuje služby pro
lidi, kteří ztratili v dospě-
losti zrak. Jsme rádi, že naši
žáci mají srdce na pravém
místě a touto formou na-
prosto vědomě přispěli ke
zlepšení těžké životní situ-
ace zrakově postiženým
občanům. Děkujeme.               

Mgr. J. Děd 

štice  6 : 2 , ZŠ Volary 1 : 0,
ZŠ Smetanova Vpk 1 : 1. 

Mimo celkové výhry 
v turnaji získali naši borci
všechna individuální oce-
nění. Nejlepší brankář –
Petr Tůma, cenu Fair play
za přiznání branky soupeři
– Petr Tůma a nejlepším
hráčem turnaje byl zvolen
Ondra Žampach.

Blahopřejeme a budeme
držet palce v okresním klání.

Mgr. J. Děd   

zení. Ta posoudí, zda by
dítě mělo do školy nas-
toupit, či žádat o odklad
školní docházky.

5. listopadu do naší školky
zavítal Karel Daňhel s po-
hádkovou hudební vý-
chovou Písničková vy-
myslivna. Cílem bylo sezná-
mit děti s postupem při
tvorbě písničky. Rytmus,
melodie i text – to vše děti
samy pomáhaly tvořit. Byla
to velmi příjemná hodina,
při které jsme se všichni
výborně bavili.

Teď nás budou čekat pří-
jemné ale i perné chvíle
spojené s přípravou miku-
lášské a vánoční besídky 
s rodiči. S mikulášskou nám
pomůže KOS, těšíme se, čím 

nás zase překvapí. Na
vánoční besídku se děti těší
už teď. Jednak na to, jak
udělají radost maminkám
tím, co se naučily, ale přede-
vším na dárečky. Ty už jsou
u Ježíška objednané. A pro-
tože není mnoho těch, kteří
jsou ochotni binančně nebo
materiálně pomoci, ráda
bych poděkovala těm věr-
ným, kteří každoročně při-
spívají na hračky pod váno-

ční stromeček. Především
birmě Aptar,  Autoservisu Z.
Koláře, birmě Intoma a Ja-
rokai. Velmi si toho váží-
me. Ráda bych ještě podě-
kovala birmě Agromont,
jmenovitě p. J. Bednaříkovi.
Ochotně a na dnešní dobu
velmi rychle vyrobili pro
děti stojan na jízdní kola.

Všem sponzorům a dár-
cům děkujeme a přejeme vše
dobré v roce 2014.        (vp)
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Žáci ZŠ pomáhají druhým

Florbalová úspěšná tradice
pokračuje

Zprávy ze školky

Nový stojan na kolo od birmy Agromont

Písničkovou vymyslivnu si děti opravdu užily

Přednáška na téma Školní zralost



Letošní drakyjáda se ko-
nala v neděli 6. 10. 2013 
na louce směrem na Přede-
nice za slunečného, ale bohu-
žel málo větrného počasí.

Pouštět draka přišlo
celkem 24 dětí. Tentokrát
jsme zrušili stupně vítězů,
protože vítězem byl pro nás
každý. Všichni soutěžící
dostali malý balíček slad-
kostí a diplom za účast.  

Ráda bych vyzdvihla
Marušku Vintrů za napro- 
sto bezchybné pouštění
draka, dokonce bych ji do-

Kulturní a okrašlovací
spolek Čkyně v neděli 20.
10. 2013 uspořádal Den
stromů. Tradiční hry, kvíz 
a tvořivá dílna s tematikou
veřejné i neveřejné zeleně
se tentokrát konaly na dět-
ském hřišti na rovince. Toto
odpoledne se vydařilo. Děti
se bavily, předháněly se ve
svých vědomostech a tvá-
řily se spokojeně. 

Součástí této akce bylo
rovněž sázení stromů. Do
prostoru hřiště jsme v
sobotu 19.  10. vysadili čty-
ři okrasné třešně Sakury
(Prunus serrulata „Kan�
zan“), které jsou výrazné
především na jaře, kdy se 
jejich koruny promění v rů-
žovou květovou kouli. 

slova označila za Profesi-
onální krotitelku draků!
Každý rok si říkám, že lepší
už být nemůže, a každý rok
mě překvapí.

Spousta dětí přinesla vla-
stní nádherné draky, kteří
by určitě létali, kdyby víc
foukalo. 

Chtěla bych moc poděko-
vat všem dětem za účast 
a birmě AZ Delta za kaž-
doroční "zapůjčení" louky.
Snad nám příští rok po-
řádně zafouká.

E. Kutová

Stromy jsme si nechali do-
vézt od profesionálních za-
hradníků, sehnali potřebné
nářadí, poprosili o pomoc
místní tatínky a zajistili
občerstvení. Sešlo se nás
dostatek a i pár tatínků 
z okolních domů dorazilo,
což mě potěšilo nejvíce.

Po oba dny svítilo nád-
herné podzimní sluníčko,
což obě dvě akce ještě
vylepšilo. Pouze návštěvní-
ci dětského hřiště se musejí
smířit se skutečností, že na
případný stín stromů si
budou muset pár let po-
čkat. Pravděpodobně ho
využijí až v době, kdy na
tomto plácku budou do-
provázet svoje vnoučata.

O. Šmíd
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Drakyjádě vítr moc nepřál

Den stromů

Hasičský bál
Hasiči SDH Čkyně srdečně zvou všechny své spolu-

občany na Hasičský bál, který se bude konat 
25. ledna 2014

v místním Kulturním domě od 19 hodin. 
K poslechu a tanci zahraje Malá muzika Nauše Pepíka. 

Živý betlém
Pojďme společně zazpívat koledy

Ježíškovi v jesličkách. 
Bude na Vás čekat 23. 12. 2013 od 19 hodin

ve čkyňském parku.

Kosáci při sázení stromů u dětského hřiště         Foto: PP

Drakům se na oblohu moc nechtělo



Pamatuji si ho jako
starého bělovlasého pána,
který pomáhal manželce 
v odchovně selat. Byli takoví
jemní, uhlazení, nějak se do
toho prasečáku nehodili. 
Bydleli v domku č. p. 35 u po�
toka. Teprve později jsem se
dozvěděl, že pan Martan byl
známý kapelník u největších
evropských cirkusů a že pro�
cestoval pěkný kus světa.
Nedávno se mi dostal do ru�
kou rozhovor, který natočil
jistý sběratel starých písní 
a příběhů ze Šumavy. Tady
je jeho malá část.

Tak povídejte, pane Mar�

tan, my se zajímáme o

vaše muzikantský a živ�

otní zkušenosti.

No tak já jsem cestoval od
takovejch osmnácti let, já to
nechci ani říct, já se učil
zedníkem od čtrnácti do
sedmnácti let, protože táta
říkal: Hele, s tou muzikou to
není nic moc, to není žádný
řemeslo, to se neuživíš a
taky abys uměl opravit
chalupu. Taky všude slyším,
že muzikanti rádi pijou,
prej i tupláky. Tady to
nebylo jen tak, my jsme byli
rodina chudá, sestra a já,
čtyři, matka a otec. Otec
jezdil do Vídně za Rakouska
jako lešenář. A já měl jít na
konzervatoř. Jenže na to
nebyly peníze. Říkali mi ti,
co tu byli – Filip a támhle
Blažek: Jak pudeš na tu zed-
ničinu, tak housle nech pla-
vat, to už nebudeš moct
hrát. Tak já dal housle tuhle
do potoka a nechal jsem je
plavat a povídám: Tak, má-
mo, já už ty housle nechal
plavat, když nikam nemůžu
ject. Plavou po potoce. Tak
běžela a chytila je, hnedle
by najely do řeky. Pak jsem
se musel sám probojovat,

abych se u muziky udržel,
dostal jsem se do Uher k di-
vadlu a tam mezi vojáky,
poněvadž všechno ruko-
valo do války. Voni vojáci 
z kapely ubejvali, tak zas
hledali ňáký civilisty a já
jako osmnáctiletej jel do
Maďarska k divadlu a nevě-
děl jsem, co je opera a co je
opereta. Ale já jsem se učil
hrát, tak jsem se učil, že mi
bytná řekla: Já vás už ne-
můžu poslouchat a vyho-
dila mě z bytu. Potom jsem
byl v Pardubicích u Výcho-
dočeský společnosti, Hra-
dec, Králový Dvůr a Mladá
Boleslav, pak jsme jeli na
Moravu do Jihlavy, Přerova,
Prostějova a Báňský Ostra-
vy. To jsme měli takový
turné na celý rok. Táta si ale
stěžoval, že jim posílám
málo, tak jsem šel o dovo-
lený do Zdíkova a ptám se
nějakého pána, kde bych
našel pana Polatu. Ten pán
se jmenoval taky Jan Mar-
tan, to byla náhoda. Zaved
mě k tomu Polatovi a ten
povídá: Heleďte, když jste 
u dívadla, tak to o vás nepo-
chybuju, že už něco hrajete,
tak já bych pro vás místo
měl. A to jsem se dostal 
k cirkusu. Tam se mnou byli
ten Martan ze Zdíkova, Ve-
selka z Dřešína, ten hrál
klarinet, Suchomel z Chru-
dimi a Junek z Malče. 

Na co všechno jste hrál?

Tak v prvý řadě na housle,
už je to všechno pryč, kla-
rinet jsem prodal, blétny
taky, saxofon je pryč, dvoje
housle pryč a nechal jsem si
jen Steinerky. Ty já prodá-
vat nechci, protože máme
zase ty mladý, budou-li mít
ňákýho kluka, tak bych mu
je dal. Mám jenom dceru,
ale ta už má taky dceru a ta
už je taky vdaná. 

Hodně not jsem už roz-
fofroval, ale mám velký
archiv k prodeji, co s ním
mám dělat, tady to žádnej
nezahraje, to jedině FOK,
nebo kdo by to koupil.

A jak to bylo dál u toho

cirkusu?

Za nějakej čas jsem musel
přejít na dirigenta. Polata
mi povídá: Honzíku, musíš
to vzít. Von mě měl za
takovýho moudřejšího a že
prej jsem už taky něco viděl
a že mám vodkoukanej ten
pohyb. Když jsme potom
jeli do Neapole, pak jsme
měli Messinu a když jsme
přijížděli do tý Sicílie, tak
tam už jsem měl třicet lidí,
samý machři. První, co jsem
dirigoval, byla ouvertura
Leichte Kavalerie, to byla
první, co jsem spáchal.

V kterém roce to bylo,

pane Martan, když jste se

vyškolil na toho diri�

genta?

No, počkejte, to bylo v roce
1922, myslím. Kromě těch
mejch pěti Čechů tam byli
samí Talijáni, bylo nás cel-
kem třicet. Pak jsem jel na
dovolenou domů a Hole-
šovský mě přemluvil, abych
si dal do Arktistische Fart-
blatt inzerát, že jsem kapel-
ník s orchestrem, kterej
může hrát všechno, i s cizej-
ma, no a přišla mi nabídka
k tomu Buschovi. Nějakej
Peprný z Češtic mi sehnal
partu a přijeli a já jsem byl
u Buše přes dvacet let a
ještě jsem tam dostal man-
želku. Řiditelství mi nabí-
dlo, že mi ji vemou do krej-
čovský dílny a pak cesto-
vala čtrnáct let se mnou.

My jsme měli půl vozej-
čku, dvě postýlky nad se-
bou, plotýnku, šatník, prá-
delník, stůl, celý pohodlí
jsme měli. Uniformy se po-
rád praly, žehlily a připra-
vovaly do čistírny. Práce
bylo dost, ona paní řiditelce 

udržovala garderóbu a ta ji
měla ráda.

A mohl byste nám říci

ještě  něco zajímavého 

z toho cirkusu?

Tam s náma byl taky
domptér, krotitel Trubka ze
Skočic u Vodňan, byl u nás
asi deset let, přišel z Fran-
cie z Rency a cvičil vždycky
zvěř necvičenou, schytanou
a von dával s těma zvířaty
dohromady to číslo. Měl
čtyry tygry, čtyry lvy, dva
psy dogy, potom pumu 
a dva lední medvědy a jed-
noho hnědýho s tím bílým
krejzlíkem kolem krku. To
bylo nádherný číslo. A taky
krotitel Kantor, Silva, co
jsem se ho navyprovázel
muzikou! Ale když Trubka
odešel do Švýcar s ňákou
baletkou, tak přišel domp-
tér Španěl a pustil to vše-
chno najednou do manéže,
vono se to sepralo, chlupy
lítaly jako když roztrhnete
peřinu. Asi dva tygři to
zaplatili životem, ten lev
jim vytrh střeva. Museli při-
jít bouchači, a bouchali do
nich, jsou to kapsle ňáký 
a i voheň to vrhá. Když to
ten Španěl nezvlád, tak to
dali Silvovi Kantorovi, to byl
krmič, ale všechno měl od-
koukaný a šlo mu to taky
pěkně. A vo těch slonech
chci ještě něco říct, u Klud-
skýho se to stalo. Voni měli
hromadu slonů a ložírovali
někde blízko rybníka a to
víte sloni, ty se chtěli kou-
pat v létě. Vono už bylo 
k večeru a slonům se z vody
nechtělo a mělo bejt před-
stavení. Všichni už byli
venku, ale ten největší,
kterej dělal základ tý pyra-
midy, ten nechtěl. Von
porád stál, měl chobot vy-
strčenej a stříkal vodu.
Potom si jeden artista
vzpomněl, že je do manéže
vedou ty dogy, jsou s nima
kamarádi a řek: Přiveďte ty
dogy, voni ho povedou 
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a taky jo. Sloni si moc pa-
matujou. Před cirkusem
byly takový krámky, kde
prodávali pro zvířata mrk-
vičky a takový laskominy
pro tu zvěř a děti je pak kr-
mily. Tak ten starej slon
vždycky otevřel tu papulu,
voni do ní něco hodili a von
to rozžužlal. Jeden krmič
lvů a tygrů mu jednou hodil
do huby kámen, slon to vy-
pliv a nic. Za čtrnáct dní šel
pak vokolo a slon ho chytil
chobotem, letěl do slámy 
a dva tejdny si poležel v
nemocnici. Na mě zase řval
tygr, když jsem šel kolem
tygrovýho vozu, chytil za
pruty a hejbal vozem jako
ve vlnách na moři. Jednou
zas jsem šel kolem a vůbec
si mě nevšim. Měl zlýho kr-
miče, když ho krmil, tak ho
píchal bodcem a nosil širo-
kej bílej klobouk. Já měl
taky bílej klobouk, tak jsem
na to přišel. Von si myslel,
že jsem jeho zlej krmič. 

Jaká tam byla řemesla, 

u těch cirkusů?

Tenťáci, stavěči, vazatéři,
kováři, truhláři, elektrikáři,
dámská krejčovská dílna,
telefonisti a další, tam bylo
na osmdesát dělníků, větši-
nou Češi, elektrikáři byli
Němci. Taky tam byly dvě
kapely, jedna dvacet lidí 
a druhá ještě víc. 

U jiného cirkusu jste ne�

byl, jen u toho Krone a

Busche?

Krone a Buš, no. Von byl
asi největší světověj cirkus
Kludský, ale ňák v tej dru-
hej válce vo všechno přišel.
Ten měl asi přes dvacet
slonů, všechno to žralo,
jedno přes druhý a už pak
na to neměli. 

Do kterého roku jste byl u

cirkusu?   

Až do pětačtyřicátého,
když nás to v Chemnitz roz-
sekalo. Bylo to 17. března

1945. Tam byl tenkrát
velkej nálet. To byl zděnej
cirkus, my jsme tam byli 
v zimě. Tak ten to rozsekalo
pěkně. Zvěř se rozutekla, tu
tam honili, něco zastřelili 
a něco nechytli, to byla pa-
nika hrozná, hrozná. To
bombardování jsme tam
zažili, byli jsme schovaný 
v nějaký stráni, jako je u nás
ve Čkyni nad nádražím a do
tý stráně byly vyvrtaný
chodby. Verkšucákovi sem
dal šunku z domova a ňáký
biletky do cirkusu a von nás
tam pouštěl. Tenkrát tam
moje žena nechtěla jít, ale
nakonec šla a nelitovala.
Vždycky jak přišla  bomba,
tak ze stropu padala zem a
zahejbalo to s námi. Ten-
krát tam přišlo k zničení
dvě třetiny toho města a za-
hynulo několik tisíc lidí.
Nám to zabilo tři lidi, tři
velbloudy a dva koně. To je
všechno náhoda. My jsme
byli taky bombardovaný 
v Kastu, Eschwepenu a kde
nás to zrovna potkalo. Do-
cela jsme lezli a skrejvali se
jako myši v bramborách 
v brázdě. Nad námi tako-
vejch dvacet eroplánů. Jim
nestálo na nás hodit bom-
bu, bylo nás tam málo.
Hodně not mi tenkrát přišlo
pryč, měl jsem je ve voze a
ty shořely…

Už je to všechno pryč,
bude mi jednaosmdesát,
vždycky pochodem jsme
začínali, pak jsme zahráli
nějakej koncertní valčík,
pak třeba ouverturu. Nebo
pochod s fantazií, když to
bylo dlouhý, aby nám to
vyšlo na tu dobu, co byly
výstupy artistů a zvířat. Už
jsem měl vypočtený, jak
dlouho to budeme hrát. Ty
velký věci co jsou jako Tra-
viata, Rigoleto, to už vše-
chno má vypsaný ty minuty
a já jsem to vyplnil takove-
jma všema, podle toho, kde
jsme byli. Jestli ve Francii
nebo v Belgii, Holandsku 

a když jsme byli v Ra-
kousku Uhersku, ve Var-
šavě. My jsme hráli Betho-
vena, hráli jsme Brahmse,
Schuberta, Lehára a Verdi-
ho, no zkrátka všechny ty-
hle velký komponisty. Měl
jsem orchestr tak obyčejně
dvacet až dvaadvacet lidí.
Když jsme hráli ve fesťáku,
to byl zděnej cirkus, tak
jsme ještě tři přibrali. 
V takovym Římě, na Sicílii, 

STP ve Čkyni pořádal 
9. 11. 2013 zájezd do Ter-
málních lázní Bad Füssing.
Vyjeli jsme ráno chvíli před
osmou hodinou a mířili
směr Pasov. Před koupáním
jsme zastavili v těsné blíz-
kosti v nákupním centru,
kde jsme měli rozchod 
a každý si mohl zajít dle
svého gusta nakoupit. Pak
následovalo pět hodin
strávených koupáním a re-
laxací. Někteří zde byli
poprvé, jiní už věděli, co je
bude čekat. Po koupání

Po pádu z krajského pře-
boru a přihlášení krajské 
I. B třídy začali tuto sezonu
u trenérského kormidla 
ostřílení Václav Turek a Mi-
chal Uhlík. Tým je nově
složený pouze z místních
mladých šikovných kluků
či ostřílených patriotů
čkyňského fotbalu. V pod-
zimní části sezony se áčku
docela dařilo, zakončili
jsme první polovinu sezony
na druhém místě za su-
verénní Blatnou, která ne-
ztratila ani bod. Ze 14
zápasů tedy máme 24 bodů
po 6 vyhraných zápasech, 
6 remízových a pouze
dvakrát Čkyně na soupeře 
nestačila, v prvním kole 
v Bělčicích a u suverénní
Blatné s celkovým skóre

nebo v Bruselu, ve Vídni, 
v Berlíně, to byly velko-
města a tam musel bejt or-
chestr velkej, aby ten pro-
stor hudba ovládla. Já pro-
cestoval celou Evropu, jen
Rusko scházelo, já jsem
třicet roků cestoval. Vrátili
jsme se domů po tom vel-
kým bombardování v bře-
znu 45 a už jsme tady
zůstali.

přepsal J. Lávička

jsme zastavili ještě na
krátký nákup utratit zbytek
peněz a vraceli se směrem
k domovu. 

I přes veškerou únavu
panovala v autobuse i po
celý den krásná atmosféra a
srandy jsme si užily
opravdu dost. Byla to
krásně strávená sobota se
skvělými lidmi, kteří nám
jsou věrní. Všichni jsme
načerpali kus zdraví a pro
kladný ohlas se těšíme, až
pojedeme znovu.

Hodboďová Pavla

32:14. Skoro polovinu
branek nasázel matador
Michal Kuneš, tedy 14, 
a stal se tak nejlepším
podzimním střelcem týmu.
Nejvyšší domácí výhra se
zrodila s Husincem (7:0),
naopak nejvyšší venkovní
výhra 1:4 se konala celkem
3x, a to v Záblatí, v Ke-
střanech a v posledním
podzimním kole v Souse-
dovicích. 

Nyní čeká tým pár týdnů
volna, nějaké ty halové tur-
naje a poté už tvrdá zimní
příprava s přátelskými zá-
pasy na jarní část sezony,
kterou začneme 29. března
2014 na domácím stadionu
s celkem ze Záblatí.

Vedoucí mužstva 
Patrik Krull
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Čkyňáci přezimujou na 2. místě



Synagoga ve Čkyni se od
5. října roku 2013 stala
opět funkční modlitebnou,
ale zároveň, a především,
znovu ožila jako místo
setkávání. Sešlo se v prů-
běhu celého dne na sto
padesát lidí a mohu-li po
mnoha a mnoha ohlasech
říci za ně – bylo to krásné 
a nezapomenutelné. 

Ranní modlitba se nesla
namísto očekávaných šede-
sáti minut hned třikrát tak
dlouho a radost, kterou
přinášela, si neseme dosud
s sebou. S kantorem libe-
recké synagogy Michalem
Forštem se hlavním sálem
rozezněla úžasná energie 
a jeho hlas rozechvíval kaž-
dou molekulu v nás. Upro-
střed modliteb jsme podě-
kovali všem těm, bez
kterých by synagoga nebyla
tak krásná, byla-li by vůbec;
a nastalo vítání a nesení
Tóry. Nese Randol Schoen-
berg, emeritní právník se
sídlem v Los Angeles, USA,
přímý potomek prvního
rabína nové synagogy Men-
dela Blocha. Za ním jeho
syn Nathan. Za tance a zpě-
vu si každý mohl na plátno,
ve kterém byla Tóra za-
halena, sáhnout, dotknout
se posvátného. Vstává
rabínka (!) Kineret Sittig 
z Amsterodamu a spolu 
s Randym rozbalují svitky
Tóry až na správné místo.
Přistupuje teprve třinác-
tiletý Nathan Schoenberg 
a čte hebrejské znaky, které
si z větší části musíte
domýšlet. Nad jeho výko-
nem vypukne nadšení 
a opět tanec a zpěv, ten-
tokrát na jeho počest.
Většina z celkem osmnácti
(!) potomků těch, kdo leží
na čkyňském židovském
hřbitově, hebrejsky neumí
a dávno jsou již Američany.
I Alex Woodl, stojící na

samém počátku hledání
čkyňských kořenů. Ještě
Randol Schoenberg a Rabi
Kornfeld z Izraele čtou sami
a pak přistupují další členo-
vé rodin Bloch, Wudl,
Wedeless, Fantl, Sittig,
vyvoláváni panem Herman-
nem Loefblerem, naším vel-
kým pomocníkem a pří-
mluvcem, a s pomocí přepi-
su rozechvěle čtou slova 
z prastarého pergamenu, 
s největší pravděpodob-
ností toho samého, z kte-
rého se tu četlo poprvé 
v roce 1828, spíše ale mno-
hem dříve, ještě ve staré
synagoze.

Po malém pohoštění
následuje koncert. Koncert
opět zcela výjimečný, těžko
ještě někdy zažijeme tolik
koncertních mistrů na jed-
nom pódiu. K poctě dalšího
z potomků Mendela Blocha,
hudebního skladatele Erica
Zeisse, zazněly jeho sklad-
by v podání koncertních
mistrů pražské bilharmonie
- Michal Foršt je zpěvákem
Pražského bilharmonického
sboru. Zároveň má svou
vlastní kapelu Tateloshn
(Tátův jazyk), jejíž členové
se posléze přidali a my dou-
fali, že to nikdy neskončí!

Opět přestávka a poho-
štění a přichází večer,
Jaroslav Achab Haidler a s
ním rituál rozloučení se se
svátkem Šabatu, oddělení
svátečního od všedního,
dvojí plamen svíce, víno 
a vůně koření k oslavě 
a hlavně smíření – žádná
zášť není hodna přežít
tento svátek. Zůstává jen ra-
dost a krása v duši. Nechť
se tak děje vždy i nadále,
koncerty, besedy, velmi za-
jímavá výstava, tradiční
vánoční dílny a výrobky, to
vše nás čeká ještě v le-
tošním roce. A již letos za-
čaly návštěvy školních tříd, 

kdy využily nečekaně
teplého počasí. Studenty
nadchlo prostředí i nabí-
zené možnosti a učitele zas
jejich zaujetí pro témata ži-
dovství a holokaustu, tváří
v tvář těm čtrnácti jménům,
včetně jejich vrstevníků.

V říjnu byla otevřena a po-
svěcena opravená a zre-
staurovaná synagoga. Pro
Čkyni a okolí to měla být
velmi významná událost.
Ale nebyla.  Na vysvěcení
synagogy se sjeli židovští
činovníci ze všech koutů
Česka a z USA neváhali
přiletět na pět dní příbuzní
umučených čkyňských Ži-
dů. A kolik myslíte, že
dopoledního slavnostního
posvěcení nebo podvečer-
ního koncertu se zúčastnilo
čkyňáků, co to mají do

Těšíme se na jaro – 30.
března otvíráme a už dnes
nevíme, co vybrat dříve.
Prozatím tedy krásné svát-
ky, smíření, radost a zdraví
i v roce příštím.

Za Společnost pro obnovu
synagogy ve Čkyni

Jindra Bromová

synagogy pár kroků? Tak
do dvaceti. (A kolik myslíte,
že bylo posluchačů na kon-
certě Lčovické dudácké
kapely následující neděli?
Deset. A v obou případech
nejméně polovinu tvořili
návštěvníci z okolních vsí.)
Když pominu otázku kul-
turnosti, tak je to přinej-
menším neúcta k několi-
kaleté nedocenitelné práci
hrstky lidí, kteří sehnali na
rekonstrukci peníze od
různých dárců a hlavně od
česko-bavorského fondu 
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Synagoga � co bylo a co bude

Čtení z Tóry                                                  Foto: 2x D. Havlík

Čkyňáci, proberte se!



a synagogu doslova za-
chránili před zánikem 
a vytvořili z ní důstojné kul-
turní centrum, neúcta k pa-
mátce umučených našich
židovských spoluobčanů 

Čkyňští hasiči pořádali v
sobotu 9. listopadu ve své
zbrojnici vepřové hody.
Tato akce se konala poprvé.
Návštěvníci si mohli za-
koupit jitrnice, jelita, tla-
čenku, prdelačku, vařený
ovar či pečené maso. Této
akce se zúčastnilo okolo
100 lidí. Veškerou zabí-
ječku jsme vyprodali už v
dopoledních hodinách. Ke
všemu bylo samozřejmě

a neúcta k historii Čkyně 
a naší země vůbec. A kdo
nezná svoji historii, může
se stát, že si ji prožije ještě
jednou. A to bychom snad
nechtěli.                        (hrsk)

dobré pivo, jak má být.
Hasiči děkují všem čle-

nům, kteří se na této akci
podíleli, děkují všem ná-
vštěvníkům a nesmíme za-
pomenout na řezníka pana
Nováka. Věříme, že všem
chutnalo, a budeme rádi,
když se této akce zúčastníte
i v příštím roce. Hasiči
chtějí tuto akci proměnit 
v tradici každý rok. 

Josef Kainc ml.

V minulém příspěvku jsme
vyjádřili přání, aby nám
dlouho připravovaná žá-
dost do grantového pro-
gramu Dispofondu už
konečně vyšla. Koncem
října jsme si mohli v tomto
ohledu zhluboka oddech-
nout. Ano, regionální řídící
výbor nám schválil náš pro-
jekt na Hasičská přátelství
Dolany – Haidmühle a přiz-
nal nám částku přesahující
2.500 euro. Tím to ale
samozřejmě všechno za-
číná. Protože velká nevý-
hoda projektu je jeho
předbinancování, budeme
muset v příštím roce více
než opatrně hospodařit s bi-
nancemi, aby i neplánované
opravy a investice mohly
být realizovány. Do pro-
jektu se podařilo zahrnout
některé již proběhlé akce, 
ale tři velké akce nás čekají
v roce příštím. Všechny

budeme pořádat společně 
s kamarády z Haidmühle,
kteří vyjádřili velké potě-
šení a jsou připraveni kdy-
koliv pomoci. 

Tento projekt bude spolu-
binancován Evropskou unií
z Evropského fondu pro re-
gionální rozvoj. 

Na závěr připojuji foto-
grabi ze společného říj-
nového výletu členů našich
partnerských hasičských
spolků do Pasova. Kamarád
Florian Noé nám zdarma
daroval plavbu pro 50 osob
výletní lodí Kristallschiff do
okolí Pasova. Den byl jak
vymalovaný, plavba se vy-
vedla bezvadně. Den jsme
pak zakončili v hospůdce v
Haidmühle, kde jsme se
veselili do pozdních noč-
ních hodin. Další akce na
sebe jistě nenechají dlouho
čekat.

S. Hadrava
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Hasiči ze Čkyně pořádali 
vepřové hody 

Pozvánka na výroční členskou
schůzi SDH Čkyně

Hasiči z místního SDH Čkyně srdečně zvou všechny své
členy na výroční členskou schůzi, která se bude konat 
13. prosince 2013 od 19:00 hodin v salónku u Kainců. 

Program výroční schůze: 

1) Zahájení a přivítání hostů 
2) Zpráva o činnosti SDH 
3) Zpráva o požárech a soutěžích 
4) Zpráva vedoucího dětí 
5) Zpráva hospodaření SDH 
6) Zpráva revizora účtu 
7) Návrh práce a hospodaření na rok 2014 
8) Návrh rozpočtu na rok 2014 
9) Diskuze 
10) Návrh na usnesení 
11) Závěr, volná zábava 

Jitrnice a jelita šly na dračku                         Foto: D. Havlík

Konec roku neznamená 
jen bilancování

Hasičská zbrojnice v Dolanech – sběrné
místo vysloužilého elektroodpadu

Máte-li doma vysloužilý kompletní elektrospotřebič
(pračku, myčku, sporák, lednici, TV, monitory, telefony,
drobné domácí spotřebiče, elektrické hračky, aj.), nabí-
zíme možnost ekologického zlikvidování. Stačí přivést do
Dolan před hasičárnu nebo zavolat na tel.: 606 883 811
a my už se o všechno postaráme.

Všechny informace najdete na facebooku Hasici.Dolany,
http://www.sdhdolany.wz.cz/ nebo na infonástěnce na
hasičárně v Dolanech.

Investice do Vaší budoucnosti.                                            (rl)
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